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احمد صادقی 
عضوشورای اسلامی  

شهرتهران

 ستاد گردشگری شهرداری 
نمره قبولی گرفت

افزایش اعتبار در حوزه گردشــگری و 
تبدیل ســتاد گردشــگری به سازمان 
گردشــگری شــهر تهران از مهم ترین 
اولویت های شورای شــهر ششم برای 
رونق صنعت گردشگری درپایتخت بوده 
اســت. احمد صادقی، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه شــورای اسلامی شهر 
تهران ازعملکرد ســتاد گردشــگری 
شهرداری قدردانی کرد و آن را شایسته 
نمره قبولی دانســت: »شــاهد گزارش 
عملکرد و اقدامات متفاوتی ازسوی ستاد 
گردشگری شــهرداری تهران در۳ سال 
گذشــته بودیم. مجموعه این اقدامات 
اجرا شده ما را برآن می دارد تا نوید تغییر 
و تبدیل ستاد گردشــگری به سازمان 
گردشگری به فعالان ودست اندرکاران 
این حوزه بدهیم. ســتاد گردشــگری 
شهرتهران تنها در نوروز ۱۴۰۳ توانست 
با برنامه ریــزی و برپایــی ۱۰۰پایگاه 
اســتقبال ازمهمانان ومسافران نوروزی 
و با اطلاع رســانی های لازم در خصوص 
طراحی ۱9 مسیرگردشگری ویژه و ارائه 
امکانات و مهیا کردن شــرایط اسکان، 
میزبانی خوبی را برای مهمانان نوروزی 
رقم بزند.« عضو شــورای شــهر تهران 
بازدید مجازی از اماکن گردشــگری با 
عینک های وی آر را یکی ازمتفاوت ترین 
اقدامات ستاد گردشــگری شهرداری 
عنــوان می کنــد و ادامــه می دهــد: 
»جانمایی، اســکان ومیزبانــی از2۰۰ 
کمــپ خودرویی دربوســتان ولایت با 
هدف تشویق فعالان حوزه گردشگری و 
جذب مخاطب از رویکردهای خلاقانه و 
ابتکاری ستاد گردشگری بود که جذابیت 
اقدامات در این ستاد را دو چندان کرده 
است.« صادقی با قدردانی ازفعالیت ها و 
تلاش های معاونت اجتماعی وفرهنگی 
و ســتاد گردشگری شــهرداری تهران 
تحول در حوزه آمــاری بازدید از اماکن 
دیدنی تهران را گواهــی برای موفقیت 
برنامه  های ستاد گردشگری شهرداری 
می دانــد ومی افزاید:»بــا تحولــی که 
در نــوروز ۱۴۰۳درحوزه گردشــگری 
پایتخت صورت گرفت شــورای ششم 
اسلامی شــهرتهران مصمم به تکمیل 
زیرســاخت های گردشــگری، افزایش 
میزان اعتبارات در زمینه گردشــگری 
و همچنین تبدیل ستاد گردشگری به 

سازمان گردشگری شده است.« 

افزایش اعتبار و جایگاه ستاد گردشگری
صنعت گردشگری رو به فرسودگی ناشی از بی توجهی های تاریخی و نیازمند تغییرنگرش و 
رویکرد به این حوزه بود. مدیران شهری در آغاز فعالیت خود به خوبی به این باور رسیده بودند که 
اماکن تاریخی و گردشگری درشهر وضعیت مطلوبی ندارند و نیازمند حمایت جدی در دو عرصه 
سیاستگذاری کلان و تامین منابع مالی هستند. رئیس کمیته گردشگری شورای اسلامی شهر 
تهران ازسال هایی می گوید که بودجه اختصاص یافته به ستاد گردشگری پاسخگوی نیازهای 
فزاینده حوزه گردشگری پایتخت نبود: »هنگامی که شــورای شهر در دوره ششم فعالیت 
خود را آغاز کرد، بودجه گردشگری شهرتهران بین ۳ تا ۴میلیارد تومان بود. بدون تردید این 
اعتباربرای شهری مانند تهران به هیچ عنوان پاسخگوی نیازها نبود و نمی توانست موضوعی 
به نام گردشگری در شهر را پوشش دهد. از این رو، در نخستین سال فعالیت شورا بودجه ستاد 
گردشگری به 2۵میلیارد تومان افزایش یافت. اعتبار ستاد گردشگری نیز امسال به ۱۰۰میلیارد 

تومان رسیده است تا این ستاد بتواند ماموریت های خود را اجرا کند.«

گردشگری ارزان و خانواده محور
رئیس کمیته گردشگری شورای شهر با بیان اینکه باوجود افزایش اعتبارات حوزه 

گردشگری در پایتخت، هنوز تا استانداردها فاصله داریم ادامه می دهد: »یکی از 
اصلی ترین اهدافی که مدیریت شهری در دوره ششم در صنعت 

گردشگری به دنبال آن است این بود که بتواند طرح گردشگری 
ارزان و خانواده محور را برای تمام اقشار جامعه اجرایی کند. 
به معنای دیگر، درچنین رویکردی هیــچ خانواده ای برای 
تفریح در اماکن تاریخی و گردشگری تهران دغدغه هزینه 

زیاد آن را نداشته باشد. خوشبختانه مدیران شهری با اجرای برنامه های مختلف و طراحی و 
برنامه ریزی منسجم به گونه ای عمل کردند که گردشگری کم هزینه  دردسترس خانواده ها قرار 
گرفته است و اکنون می توان مدعی بود که گردشگری تنها برای اقشار خاص و پردرآمد نیست 

و همه مردم می توانند از این خدمت در شهرداری تهران استفاده کنند.«

احیای رود دره های پایتخت 
برخی فضاهای گردشگری و جاذبه های توریستی پایتخت ســال ها بود که به مامنی برای 
کارتن خواب ها و افراد معتاد متجاهر تبدیل شده بود؛  اتفاقی که علاوه بر نازیبا کردن چهره 
شهر و ایجاد احساس ناامنی در شهروندان منجر به محرومیت شهر از جاذبه های این اماکن و 
فرصت های تفرجگاهی که در آنها وجود داشت، شده بود. رود دره ها ازجمله این مراکز و اماکن 
بودند که در رویکرد تحولی شورای اسلامی و شهرداری تهران با اجرای طرح های ساماندهی، 
این رود دره ها اکنون به  مراکز تفرجگاهی و گردشگرپذیر پایتخت تبدیل شده اند. علوی در 
این باره بیشتر توضیح می دهد: »اقدامات مثبتی درزمینه رود دره های پایتخت برای بازگرداندن 
این مراکز به سرمایه های اجتماعی و گردشگری شهر انجام شده است. با پیگیری های انجام شده 
از سوی شهرداری شاهد احیای رود دره فرحزاد بودیم. همانطور که می دانید پیش از این رود دره 
فرحزاد به پاتوقی برای بروز آسیب های اجتماعی تبدیل شده بود اما خوشبختانه با پاکسازی این 
فضا رود دره کن، رود دره گلابدره به همراه رود دره فرحزاد تبدیل به مسیر گردشگری شده اند.«

هدایت سرمایه  برای توسعه گردشگری
سیداحمد علوی، احیای مسیرهای گردشگری و تامین اعتبار برای ایجاد مسیرهای 
جدید تاریخی و دیدنی تهران را ازجمله اقدامات مؤثر مدیران شهری در دوره ششم 
می داند و ادامه می دهد: »همه تلاش ما در حوزه گردشگری و میراث فرهنگی برای 
ایجاد حال خوب در مردم است، بنابراین همه باید به این نکته توجه داشته باشیم 
که با مسئله اجتماعی مهمی سرو کار داریم. با اهتمام مدیران شهری دوره ششم 
مسیرهای گردشگری افزایش پیدا کرده است. به عنوان مثال در منطقه۱8 
مسیرگردشگری فیروزبر، در منطقه 2۱مسیر گردشگری کودک و 
درمنطقه 2۰مسیر گردشگری زیارت تعیین و با سرمایه گذاری انجام 

شده به عنوان محور گردشگری معرفی شده است.«

سیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورای اسلامی شهر تهران 

گردشگری در دوره ششم مدیریت شهری احیا شد

اتوبوس گردشگری در اختیار شهروندان
سیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشگری با بیان اینکه مطالبه برای رفع نیازها برای رونق گردشگری درتهران 
ادامه خواهد داشت از واردات اتوبوس گردشــگری خبر می دهد: »اکنون تهران دارای گذرها و مسیرهای 
گردشگری متعددی شده است. یکی از نیازهای ما واردات اتوبوس گردشگری برای شهروندان تهرانی است. 
در شورای شهر از مدیران شهری این مطالبه را داشته ایم که حداقل 22 اتوبوس ویژه گردشگری خریداری 
شود. خوشبختانه دراین زمینه نیز اقداماتی در راستای تامین اعتبار انجام شده است.« علوی ادامه می دهد: 
»در مناسبت ها و در روزهای نوروز شاهد فعالیت اتوبوس های گردشگری به شکل رایگان هستیم که با استقبال 
شهروندان از آنها در مسیرهای تاریخی و دیدنی تهران همراه بوده است. در واقع خرید اتوبوس های جدید و 

راه اندازی آنها موجب رونق  بیشتر بازدید از اماکن تاریخی و گردشگری شهر تهران خواهد شد.«

سیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورای اسلامی شهرتهران به تلاش های مدیران شهری در زمینه احیا و مرمت 
مسیرتاریخی بازارتهران اشاره می کند و می گوید: »کمیته های گردشگری، ایمنی و شهرسازی شورا دست به دست هم 
داده اند تا با مشارکت مردم این مهم اجرایی شود اکنون هنگامی که به بازارتهران مراجعه می کنید خواهید دید که بخش 
زیادی از بافت تاریخی آن پس از سال ها بی تفاوتی مسئولان مرمت شده است.این اقدامات علاوه بر افزایش زیبایی 
بصری سبب افزایش ایمنی بازار نیز شده و همین موضوع در درازمدت از هویت و میراث تهران قدیم حراست می کند. این 
اقدامات در سرتاسر مسیرهای بازار تهران ادامه خواهد داشت. همچنین شهروندان از اجرای پروژه بازسازی بافت تاریخی 

بازارتهران رضایت دارند، به گونه ای که اکنون شاهد مشارکت کسبه راسته های مختلف بازار در این زمینه هستیم.«

مرمت و 
ایمن سازی  
مسیر تاریخی 
بازار

پیش از شروع به کار دوره ششم مدیریت شهری صنعت گردشگری پایتخت دچار رکود شده 
بود. حمایت های بسیاری برای احیای اماکن گردشگری و بازدید از ابنیه  تاریخی پایتخت 
انجام نمی شد؛ موضوعی که به سرد شدن بازار گردشگری پایتخت و کم رنگ شدن اهمیت 
چنین اماکنی منجرشده بود. اما به گفته سیداحمد علوی، رئیس کمیته گردشگری شورای 
اسلامی شهر تهران، این صنعت با حمایت های شورای اسلامی دوره ششم و اقدامات اجرایی 

مدیریت شهری در ۳سال گذشته رونق گرفته است. 


